
ENTREVISTA 

Fa deu anys que viu a La Roca 
RIDHA BEN-ARAB, ceramista 

El seu nom és Ridha Ben-
Arab. Va néixer a Sfax-Tunisia 
(Túnez), ara fa 38 anys. Es cera-
mista ¡ un enamorat de Catalunya. 
Viu a La Roca des de fa 10 anys. 
Esta casat i té una filia de tres 
anys. 

Quins estudis vas realitzar per ser 
ceramista?. 

Vaig fer Belles Arts a Túnez 
durant 7 anys, i després vârem 
venir a Barcelona dos amies meus 
i jo per perfeccionar la ceràmica, 
grâcies a una beca per dos anys 
que ens va donar I escola Massana. 

L'escoia Massana és superior en 
aquesta especialitat que no una 
carrera de Belles Arts? 

No. Però allá no s'ensenya 
com caldria. Recordo que com-
pravem esmaits de Limoge, es-
malts industrials i pintavem sobre 
rajóles i això no és ceràmica. 

Quan vàrem arribar a la 
Massana, ho vam trobar mol t di-
ferent: s 'havia de fer i estudiar 
to t des del principi, des de quí-
mica, els materials, colors, etc. 

1 quan va acabar la beca? 
Bé, nosaltres ens vam enamo-

rar de Catalunya. Hi ha una anèc-
dota: recordo un senyor de la 
cambra de comerç de Barcelona 
que coneix molt Túnez, ja que la 
capital de Túnez (Túnez amb el 
nostre idioma, però amb els altres 
idiomes s'anomena Tunisia) i Bar-
celona están agermanades, va ser 
aquesta la coincidéncia que ens 
va permetre venir >a estudiar aquí. 
Ho haviem demanat a altres ciu-
tats, i els únics que ens van respon-
dre favorablement va ser I 'escola 
Massana. Nosaltres li agrai'm mol t 
a aquesta escola i a la seva direcció 
que ens van acollir d 'a l iò més bé, 
una cosa extraordinària. La meva 
dona la Fina, estudiava allá. 

Ja dominaves el castellà o el cata-
là? 

No, l ' anècdo ta que volia 
explicar era que aquest senyor de 
qui US he parlat no va dir mai que 

Ridha Ben-Arab, a! seu taller-estudi de ceramista. 

aqui hi havia una altra Mengua. 
Arr ivem a l'escola el primer dia, 
el segón. . . sentiem que la gent 
deia coses que no sanaven a cas-
tellà. No és que coneguessim el 
castellà, tampoc, però • estavem 
familiaritzats amb la seva fonètica 
Van descobrir que era el català. 

Com el vas aprendre, el vas estu-
diar? 

El vaig aprendre mica en mi-
ca, i sobretot quan ens vàrem 
casar fa deu anys, això que al prin-
cipi de conèixer-nos ens parlavem 
en castellà. 

No el vaig anar a estudiar 
eniloc. Ha sigut un procés naturai. 
Ara comengo a veure, si el puc es-
criure, perqué és més di f ic i i d'es-
criure que el castellà. Aquest ja 
l'escric. 

A quin any vas arribar exacta-
ment? 

Vam arribar al novembre del 
72. Els meus amics van marxar fa 
cinc anys. 

Què té la ceràmica que t 'atrau 
més que la pintura, disseny...? 

Recordo a l'escola de Belles 
Arts, que al tercer any havíes d'es-
coll ir una especialitat. El profes-
sor em va recomanar que agafés 
disseny gràfic, però al novembre 
quan començava el curs, vaig deci-
dir agafar ceràmica, perqué trobo 
que a diferència del disseny gràfic 
0 el dibuixar... fer ceràmica és un 
ofici. Com ho és també pintar, fer 
escultura. A l lò altre son mètodes 
o eines que es poden aplicar en 
aquests oficis. 

Quan temps fa que vius a La 
Roca? 

Fa deu anys, des de que ens 
vam casar. 

Ja treballaves aquí a La Roca? 
No, aleshores amb aquests 

amics meus teniem un taller a Ba-
dalona, però les coses no ens ana-
ven massa bé, i ens vam separar. 
No estàvem préparais per la fa-
br icado en sèrie. 

Roquerols, 1/4/1987, p. 13 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers


